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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 
____________ 

 
PROGRAMMABLE CONTROLLERS –  

 
Part 5: Communications 

 
 

FOREWORD 

1) The IEC (International Electrotechnical Commission) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of the IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, the IEC publishes International Standards. Their preparation is 
entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested in the subject dealt with may 
participate in this preparatory work. International, governmental and non-governmental organizations liaising 
with the IEC also participate in this preparation. The IEC collaborates closely with the International Organization 
for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by agreement between the two 
organizations. 

2) The formal decisions or agreements of the IEC on technical matters express, as nearly as possible, an 
international consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation 
from all interested National Committees. 

3) The documents produced have the form of recommendations for international use and are published in the form 
of standards, technical specifications, technical reports or guides and they are accepted by the National 
Committees in that sense. 

4)  In order to promote international unification, IEC National Committees undertake to apply IEC International 
Standards transparently to the maximum extent possible in their national and regional standards. Any 
divergence between the IEC Standard and the corresponding national or regional standard shall be clearly 
indicated in the latter. 

5)  The IEC provides no marking procedure to indicate its approval and cannot be rendered responsible for any 
equipment declared to be in conformity with one of its standards. 

6)  Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this International Standard may be the subject 
of patent rights. The IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

International Standard IEC 61131-5 has been prepared by subcommittee 65B: Devices, of IEC 
technical committee 65: Industrial-process measurement and control.  

This bilingual version (2012-08) corresponds to the monolingual English version, published in 
2000-11.  

The text of this standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

65B/411/FDIS 65B/420/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this standard can be found in the report on 
voting indicated in the above table. 

The French version of this standard has not been voted upon. 

This publication has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 3. 

This part should be read in conjunction with the other parts of IEC 61131. IEC 61131 consists 
of the following parts under the general title: Programmable controllers. 

Part 1:1992, General information. 
Part 2:1992, Equipment requirements and tests. 
Part 3:1993, Programming languages. 
Part 4:1994, User guidelines (published as technical report IEC TR 61131-4) 
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Part 5:2000, Communications  
Part 8:2000, Guidelines for the application and implementation of programming languages 
(published as technical report IEC TR 61131-8)  

Annexes A and B form an integral part of this standard.  

Annex C is for information only. 

Where a conflict exists between this and other IEC standards (except basic safety standards), 
the provisions of this standard should be considered to govern in the area of programmable 
controllers and their associated peripherals.  

The committee has decided that the contents of this publication will remain unchanged until 
2006. At this date, the publication will be  

• reconfirmed; 

• withdrawn; 

• replaced by a revised edition, or 

• amended. 
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PROGRAMMABLE CONTROLLERS –  
 

Part 5: Communications 
 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 61131 specifies communication aspects of a programmable controller. It 
specifies from the viewpoint of a PC how any device can communicate with a PC as a server 
and how a PC can communicate with any device. In particular, it specifies the behavior of the 
PC as it provides services on behalf of other devices and the services the PC application 
program can request from other devices. It is not intended to specify how any device can 
communicate with any device using a PC as a router or gateway. The behavior of the PC as a 
communication client and server is specified independent of the particular communication 
subsystem, but the communication functionality may be dependent on the capabilities of the 
communication subsystem used.  

Any device PC Any device

Scope of IEC 61131-5

IEC   2247/2000  

Figure 1 – Scope of this part of IEC 61131 

The scope of this part is a subset of the "communication model" shown in figure 2 of 
IEC 61131-3; namely figures 2c and 2d are included in the scope of this part. Additionally, the 
means defined in this part of IEC 61131 may be used for communications within a program or 
between programs. 

The mapping of the PC behavior to some particular communications subsystems is provided in 
the annexes. 

2 Normative references 

The following normative documents contain provisions which, through reference in this text, 
constitute provisions of this part of IEC 61131. For dated references, subsequent amendments 
to, or revisions of, any of these publications do not apply. However, parties to agreements 
based on this part of IEC 61131 are encouraged to investigate the possibility of applying the 
most recent editions of the normative documents indicated below. For undated references, the 
latest edition of the normative document referred to applies. Members of ISO and IEC maintain 
registers of currently valid International Standards.  

IEC 60050-351:1998, International Electrotechnical Vocabulary – Part 351: Automatic control 

IEC 61131-1:1992, Programmable controllers – Part 1: General Information 

IEC 61131-2:1992, Programmable controllers – Part 2: Equipment requirements and tests 

IEC 61131-3:1993, Programmable controllers – Part 3: Programming languages 

ISO/IEC 2382-1:1993, Information technology – Vocabulary – Part 1: Fundamental terms 
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ISO/IEC 9506-1:1990, Industrial automation systems – Manufacturing Message Specification – 
Part 1: Service definition 

ISO/IEC 9506-2:1990, Industrial automation systems – Manufacturing Message Specification – 
Part 2: Protocol specification 

3 Definitions 

For the purpose of this part of IEC 61131, the following definitions apply. 

This part of IEC 61131 is based on the concepts of parts 1 to 3 of IEC 61131 and makes use of 
the following terms defined in other international standards.  

Definitions from other publications 
IEC 60050-351 

control 
monitoring 

IEC 61131-1 

application program (2.1) 
application program archiving (4.6.4) 
cold restart (2.56) 
input (2.25) 
main processing unit (2.32) 
modifying the application program (4.6.2.6)  
output (2.40) 
programmable controller (2.50) 
programmable controller system (2.51) 
testing the application program (4.6.2.5) 
warm restart (2.56) 

IEC 61131-3 

access path (1.3.2) 
direct representation (1.3.23) 
invocation (1.3.43) 
program (verb, 1.3.60) 
sub-element (2.3.3.1) 

ISO/IEC 2382-1 

data 
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AVANT-PROPOS 

1) La Commission Electrotechnique Internationale (CEI) est une organisation mondiale de normalisation composée 
de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a pour objet de 
favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines de 
l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI – entre autres activités – publie des Normes internationales, 
des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au public (PAS) et des 
Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de la CEI"). Leur élaboration est confiée à des comités d'études, 
aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les organisations 
internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec la CEI, participent également aux 
travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), selon des 
conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de la CEI 
intéressés sont représentés dans chaque comité d’études. 

3) Les Publications de la CEI se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de la CEI. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que la CEI 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; la CEI ne peut pas être tenue responsable de 
l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de la CEI dans leurs publications 
nationales et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de la CEI et toutes publications 
nationales ou régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) La CEI elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de la CEI. La CEI n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de 
certification indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

La Norme internationale CEI 61131-5 a été établie par le sous-comité 65B: Dispositifs, du 
comité d'études 65 de la CEI: Mesure et commande dans les processus industriels.  

La présente version bilingue (2012-08) correspond à la version anglaise monolingue publiée en 
2000-11. 

Le texte anglais de cette norme est issu des documents 65B/411/FDIS et 65B/420/RVD. 

Le rapport de vote 65B/420/RVD donne toute information sur le vote ayant abouti à 
l’approbation de cette norme. 

La version française n’a pas été soumise au vote. 

Cette publication a été rédigée selon les Directives ISO/CEI, Partie 3. 

Il convient de lire la présente partie conjointement avec les autres parties de la CEI 61131. La 
CEI 61131 est constituée des parties suivantes, sous le titre général: Automates 
programmables. 

Partie 1:1992, Informations générales 
Partie 2:1992, Spécifications et essais des équipements 
Partie 3:1993, Langages de programmation 
Partie 4:1994: Guide pour l’utilisateur (publié comme rapport technique CEI/TR 61131-4) 
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Partie 5:2000, Communications  
Partie 8:2000, Lignes directrices pour l'application et la mise en œuvre des langages de 
programmation (publié comme rapport technique CEI/TR 61131-8)  

Les annexes A et B font partie intégrante de la présente norme.  

L’annexe C est donnée uniquement à titre d’information. 

En cas de conflit entre cette norme et d'autres normes CEI (à l'exception des normes de base 
sur la sécurité), il convient de considérer les dispositions de cette norme comme régissant le 
domaine des automates programmables et de leurs périphériques associés.  

Le comité a décidé que le contenu de cette publication ne sera pas modifié avant 2006. A cette 
date, la publication sera  

• reconduite; 

• supprimée; 

• remplacée par une édition révisée, ou 

• amendée. 
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1 Domaine d’application 

La présente partie de la CEI 61131 spécifie les aspects des automates programmables (AP) 
relatifs à la communication. Elle spécifie, du point de vue d'un AP, la manière dont chaque 
périphérique peut communiquer avec un AP en tant que serveur et la manière dont l'AP peut 
communiquer avec chaque périphérique. Elle spécifie, en particulier, le comportement de l'AP 
lorsqu'il fournit des services pour le compte d'autres périphériques et les services que le 
programme application de l'AP peut demander aux autres périphériques. Elle n'est pas 
destinée à spécifier la manière dont chaque périphérique peut communiquer avec un autre 
périphérique en utilisant un AP comme routeur ou comme passerelle. Le comportement de l'AP 
comme client et serveur de communication est spécifié indépendamment du sous-système de 
communication particulier mais la fonctionnalité de communication peut dépendre des 
capacités du sous-système de communication utilisé.  

 

Any device PC Any device 

Scope of IEC 61131-5 

IEC   2247/2000  

Légende 

Anglais Français 

Scope of IEC 61131-5 Domaine d’application de la CEI 61131-5 

Any device Tout périphérique 

PC AP 

Figure 1 – Domaine d'application de la présente partie de la CEI 61131 

Le domaine d'application de la présente partie est un sous-ensemble du "modèle de 
communication" représenté sur la Figure 2 de la CEI 61131-3; c'est-à-dire que les Figures 2c 
et 2 d sont incluses dans le domaine d'application de la présente partie. De plus, les moyens 
définis dans cette partie de la CEI 61131 peuvent être utilisés pour les communications dans 
un programme ou entre des programmes. 

Le mapping du comportement de l'AP pour certains sous-systèmes de communication 
particuliers est présenté dans les annexes. 

2 Références normatives 

Les documents normatifs suivants contiennent des dispositions qui, par suite de la référence 
qui y est faite, constituent des dispositions valables pour la présente partie de la CEI 61131. 
Pour les références datées, les amendements ultérieurs ou les révisions de ces publications ne 
s’appliquent pas. Toutefois, les parties qui veulent établir des accords fondés sur la présente 
partie de la CEI 61131 sont invitées à rechercher la possibilité d'appliquer les éditions les plus 
récentes des documents normatifs indiqués ci-après. Pour les références non datées, la 
dernière édition du document normatif en référence s’applique. Les membres de la CEI et de 
l’ISO possèdent le registre des Normes internationales en vigueur.  
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CEI 60050-351:1998, Vocabulaire électrotechnique international – Partie 351: Commande et 
régulation automatiques 

CEI 61131-1:1992, Automates programmables – Partie 1: Informations générales 

CEI 61131-2:1992, Automates programmables – Partie 2: Spécifications et essais des 
équipements 

CEI 61131-3:1993, Automates programmables – Partie 3: Langages de programmation 

ISO/CEI 2382-1:1993, Traitement de l'information – Vocabulaire – Partie 1: Termes 
fondamentaux 

ISO/CEI 9506-1:1990, Systèmes d'automatisation industrielle – Spécification de messagerie 
industrielle – Partie 1: Définition des services 

ISO/CEI 9506-2:1990, Systèmes d'automatisation industrielle – Spécification de messagerie 
industrielle – Partie 2: Spécification de protocole 

3 Définitions 

Pour les besoins de la présente partie de la CEI 61131, les définitions suivantes s'appliquent. 

La présente partie de la CEI 61131 est basée sur les concepts des parties 1 à 3 de la 
CEI 61131 et utilise les termes suivants, définis dans d'autres normes internationales.  

Définitions d'autres publications 
CEI 60050-351 

régulation 
surveillance 

CEI 61131-1 

programme application (2.1) 
archivage de programme application (4.6.4) 
redémarrage à froid (2.56) 
entrée (2.25) 
processeur principal (2.32) 
modification du programme application (4.6.2.6)  
sortie (2.40) 
automate programmable (2.50) 
système d'automate programmable (2.51) 
essai du programme application (4.6.2.5) 
redémarrage à chaud (2.56) 

CEI 61131-3 

chemin d'accès (1.3.2) 
représentation directe (1.3.23) 
invocation (1.3.43) 
programmer (verbe, 1.3.60) 
sous-élément (2.3.3.1) 




